
 

To: Mukhtar Tileuberdi, 
Minister of Foreign Affairs 
of the Republic of Kazakhstan 
31 Konayev Street, 010000 Nur-Sultan  
 
CC: Kassym-Jomart Tokayev,  
President of the Republic of Kazakhstan, 
Akorda Presidential Residence, 010000 Nur-Sultan 
 
Maulen Ashimbayev, 
Speaker of the Senate of the Parliament 
of the Republic of Kazakhstan 
Senate Building, 010000 Nur-Sultan 
 
Elvira Azimova, 
Commissioner for Human Rights  
in the Republic of Kazakhstan 
6 Mangilik Yel Street, House of the Ministries, 010000 Nur-Sultan 
 
 
Dear Mr. Tileuberdi, 
 
The International Bar Association’s Human Rights Institute, the International Commission of Jurists and the Centre for                               
Civil and Political Rights present their complements to the Ministry of Foreign Affairs of the Republic of Kazakhstan                                   
and have the honour to present hereby the Joint Opinion of the three aforementioned international non-governmental                               
human rights organisations On Compliance of the Draft Law on the Procedure for Organising and Holding Peaceful                                 
Assemblies with the Republic of Kazakhstan’s Human Rights Obligations.  
 
The Joint Opinion was drafted by Sarah H. Cleveland, Louis Henkin Professor of Human and Constitutional Rights at                                   
Columbia University School of Law, former Vice Chair and Member of the UN Human Rights Committee (2015-18),                                 
former Member of the European Commission for Democracy through Law of the Council of Europe (Venice                               
Commission) (2013-19), Commissioner of the International Commission of Jurists and Council Member of the                           
International Bar Association Human Rights Institute. 
 
We kindly request the Ministry of Foreign Affairs to present the Joint Opinion to the attention of Kassym-Jomart                                   
Tokayev, President of the Republic of Kazakhstan, Maulen Ashimbayev, Speaker of the Senate of the Parliament of the                                   
Republic of Kazakhstan, and Elvira Azimova, Commissioner for Human Rights in the Republic of Kazakhstan. 
 
The International Bar Association’s Human Rights Institute, the International Commission of Jurists and the Centre for                               
Civil and Political Rights avail themselves of this opportunity to renew to the Ministry of Foreign Affairs the assurances                                     
of their highest consideration.  
 
 
Attachment: the Joint Opinion on Compliance of the Draft Law on the Procedure for Organising and Holding Peaceful                                   
Assemblies with the Republic of Kazakhstan’s Human Rights Obligations in English and Russian on 22 pages. 
 
 
 

Helena Kennedy, 
Baroness Kennedy of The Shaws, 

Director, 
International Bar Association’s 

Human Rights Institute 

Róisín Pillay  
Director,  

Europe and Central Asia 
Programme, 

International Commission of 
Jurists  

Patrick Mutzenberg, 
Director, 

Centre for Civil and Political 
Rights 

 

 
 
 
 

 
 



 

Мухтар Тлеуберди, 
Министр иностранных дел 
Республики Казахстан 
Улица Кунаева, 31, 010000 Нур-Султан  
 
Копии: Касым-Жомарт Токаев, 
Президент Республики Казахстан 
Президентская резиденция Акорда, 01000 Нур-Султан 
 
Маулен Ашимбаев, 
Спикер Сената Парламента 
Республики Казахстан 
Здание Сената, 01000 Нур-Султан 
 
Эльвира Азимова, 
Уполномоченный по правам человека 
в Республике Казахстан 
Улица Мангилик Ел, Дом Министерств, 010000 Нур-Султан  
 
 
Уважаемый господин Тлеуберди, 
 
Институт по правам человека Международной ассоциации юристов (IBAHRI), Международная комиссия                   
юристов (ICJ) и Центр по гражданским и политическим правам (Центр CCPR) свидетельствуют свое уважение                           
Министерству иностранных дел Республики Казахстан и имеют честь настоящим представить Совместное                     
мнение трех вышеуказанных международных неправительственных правозащитных организаций о соответствии                 
проекта Закона “О порядке организации и проведения мирных собраний” международным обязательствам                     
Республики Казахстан в области прав человека. 
 
Совместное мнение было составлено Сарой Х. Кливленд, Луи Хенкин профессором по правам человека и                           
конституционным правам в Школе права Колумбийского университета, бывшим заместителем председателя и                     
членом Комитета ООН по правам человека (2015-2018), бывшим членом Европейской комиссии за демократию                         
через право Совета Европы (Венецианская комиссия) (2013-2019), членом Международной комиссии юристов,                     
членом Совета Института по правам человека Международной ассоциации юристов.   
 
Мы обращаемся с просьбой к Министерству иностранных дел представить Совместное мнение вниманию                       
Касым-Жомарта Токаева, Президента Республики Казахстан, Маулена Ашимбаева, Спикера Сената Парламента 
Республики Казахстан, и Эльвиры Азимовой, Уполномоченного по правам человека в Республике Казахстан. 
 
Институт по правам человека Международной ассоциации юристов (IBAHRI), Международная комиссия                   
юристов (ICJ) и Центр по гражданским и политическим правам (Центр CCPR) пользуются данной                         
возможностью чтобы возобновить Министерству иностранных дел заверения в высочайшем уважении. 
 
 
Приложение: Совместное мнение о соответствии проекта Закона “О порядке организации и проведения                       
мирных собраний” международным обязательствам Республики Казахстан в области прав человека на 22                       
страницах. 
 
 

Хелена Кеннеди, 
Баронесса Кеннеди Шо, 

Директор, 
Институт по правам человека 
Международной ассоциации 

юристов  
(IBAHRI) 

Роушин Пиллей, 
Директор, 

Программа Европы и 
Центральной Азии, 

Международная комиссия 
юристов 

 (ICJ)  

Патрик Мутценберг, 
Директор, 

Центр по гражданским и 
политическим правам  

(Центр CCPR) 
 

 

 
 


